
0 
 

 

 

Bijlagenbundel 

Bijlagenbundel 



1 
 

Recept voor een duurzame samenwerking 

l Bijlagenbundel 
 

 

 

  

Opleiding: Facility Management 

Stagebedrijf: Sodexo Facility Services @ Unilever 

Organisatie: Hogeschool Rotterdam 

 

Auteur: Maarten Waarts 

Studiejaar: 2015– 2016 

Bedrijfsbegeleider: Sanne Dam 

Stageperiode: 8 februari t/m 7 juni 

 

Versie: Definitief 

Plaats: Rotterdam 

Datum: 7 juni 2016 

Stagedocent: Joris Tempelaar 

 

  



2 
 

Inhoudsopgave 
Bijlage I: Sodexo ILA Unilever account organisatie .................................................................................................... 3 

Bijlage II: Overview of global relationship Sodexo & Unilever ................................................................................... 4 

Bijlage III: Organigram Facilitaire organisatie (DeBrug) ............................................................................................. 5 

Bijlage IV: Volledig dienstenaanbod Unilever Nassaukade (DeBrug) ......................................................................... 6 

Bijlage V: Selectie respondenten, diepte-interview ................................................................................................... 7 

Bijlage VI: Interview dataverzameling ........................................................................................................................ 8 

Bijlage VII: Checklisten ..............................................................................................................................................14 

Bijlage VIII: Voortgang USLP begin 2015 ..................................................................................................................19 

Bijlage VIIII: Sodexo BTP factsheets ..........................................................................................................................20 

Bijlage X: Resultaten duurzaamheid enquête DeBrug .............................................................................................30 

Bijlage XI: Resultaten brightFuture in Action challenge (ACT) .................................................................................34 

Bijlage XII: Resultaten brightFuture in Action (Share) ..............................................................................................37 

Bijlage XIII: Panelsessie .............................................................................................................................................44 

Bijlage XIIII: Notulen panelsessie ..............................................................................................................................47 

Bijlage XV: Extern bezoek KPN..................................................................................................................................49 

Bijlage XVI: Elektraverbruik DeBrug .........................................................................................................................51 

Bijlage XVII: Voorbeeld project afval scheiden op DeBrug .......................................................................................52 

 

 

 

  

 



3 
 

Bijlage I: Sodexo ILA Unilever account organisatie 
 

 

  



4 
 

Bijlage II: Overview of global relationship Sodexo & Unilever 
 

  



5 
 

Bijlage III: Organigram Facilitaire organisatie (DeBrug)  
 

  



6 
 

Bijlage IV: Volledig dienstenaanbod Unilever Nassaukade (DeBrug) 
  



7 
 

Bijlage V: Selectie respondenten, diepte-interview  
Om het onderzoek valide, betrouwbaar en representatief te maken is elke stakeholder vertegenwoordigt door 
de hoogst mogelijke functionaris: Unilever Workplace Benelux, Sustainability Unilever Benelux, Sodexo 
Nederland QHSE en Sodexo Facility Services zijn de belangrijkste stakeholders in het onderzoek. De 
respondenten zijn tevens in samenspraak met de opdrachtgevers General Service- Cluster Manager (Dhr. Smink) 
en de Site Service Manager (Mevr. Dam) geselecteerd. Hieronder wordt per respondent toegelicht waarom 
hij/zij geselecteerd is om aan dit onderzoek mee te werken en wordt een kleur gegeven aan iedere respondent 
zodat in de dataverzameling duidelijk is wie wat heeft gezegd: 
 
Anniek Mauser (Directeur duurzaamheid Unilever Benelux): Anniek Mauser is Sustainability 
Director van Unilever Benelux. Haar huidige werk concentreert zich op drie terreinen: het 
integreren van duurzaamheid binnen merken,  het vertegenwoordigen van Unilever op het 
gebied van duurzaamheid en  medewerkers betrekken bij het Unilever Sustainable Living 
Plan. Ze zit dan ook vaak om de tafel met de CEO van Unilever Paul Polman. Mevr. Mauser 
wordt inmiddels door velen als een pionier op het gebied van duurzaamheid beschouwd en 
verschijnt steevast op alle lijstjes met Nederlandse boegbeelden voor duurzaamheid. 
(Eyeopenerworks, 2013) Dit is dan ook de reden dan Mevr. Mauser in dit onderzoek niet 
kan ontbreken.  
 
 
Joke van Buuren (Manager QHSE Sodexo Nederland): Joke van Buuren is Director QHSE van 
Sodexo Nederland, samen met haar collega Hairo van den Berg proberen ze een vertaalslag 
te maken van het BTP dat wereldwijd is opgesteld, naar de Nederlandse situatie. Het is 
interessant en noodzakelijk om naast de duurzaamheid directeur van Unilever ook de 
verantwoordelijke op dit gebied van Sodexo Nederland te interviewen. Op deze manier kan 
worden onderzocht of Sodexo en Unilever het begrip duurzaamheid hetzelfde interpreteren 
en wat de overeenkomen/verschillen zijn tussen het duurzaamheidsbeleid van beide 
organisaties. 
 
 
Stefan Smink ( General Service Manager Nassaukade / Cluster Manager Unilever Benelux 
Sodexo): Dhr. Smink is/was als General Services Manager van Sodexo  eindverantwoordelijk 
voor de integrale facilitaire dienstverlening op de locatie Nassaukade. Hij heeft als 
uiteindelijk doel de bestaande relatie met Unilever te continueren, uit te bouwen en tevens 
de financiële doelstellingen te behalen. Het intensiveren van het partnership op het gebied 
van duurzaamheid kan bijdrage aan het zekerstellen van de contractverlening tussen 
Sodexo en Unilever en is dus ook in zijn belang. Zeer recent is Dhr. Smink gepromoveerd tot 
Cluster Manager Unilever Benelux waardoor hij momenteel eindverantwoordelijk is voor 
alle diensten die Sodexo aan Unilever in de Benelux levert.  
 
 
Esther Borsboom (Service delivery manager Unilever Benelux): Mevr. Borsboom is namens 
Unilever verantwoordelijk voor alle diensten die Sodexo in de Benelux levert. En 
vertegenwoordigt in feite Unilever als opdrachtgever van Sodexo. De General Service 
Manager van Sodexo staat veelvuldig in contact met haar om afspraken te maken omtrent 
de dienstverlening on site. Het is interessant om te onderzoeken wat Mevr. Borsboom vind 
van de huidige samenwerking tussen Unilever en Sodexo op het gebied van duurzaamheid. 
Wat is namens Unilever Worlplace de gewenste situatie? 
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Bijlage VI: Interview dataverzameling 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
Functie en verantwoordelijkheden 

 “Mijn naam is Anniek Mauser en ik ben Sustainability Director van Unilever Benelux. Mijn huidige werk 
concentreert zich op drie verschillende terreinen: het integreren van duurzaamheid binnen de Unilever merken,  
het vertegenwoordigen van Unilever op het gebied van duurzaamheid naar de overheden, NGO’s, media ect. en 
het betrekken van medewerkers bij het Unilever Sustainable Living Plan. Mevr. Mauser wordt inmiddels door 
velen als een pionier op het gebied van duurzaamheid beschouwd en verschijnt steevast op alle lijstjes met 
Nederlandse boegbeelden voor duurzaamheid.” (Eyeopenerworks, 2013)  
 
“Mijn naam is Joke van Buuren en ik ben Director QHSE Sodexo Nederland. Ik ben verantwoordelijk voor Quality, 
Health, Safety en Environment (QHSE) en dus ook van duurzaamheid voor Sodexo Nederland. Samen met mijn 
collega Hairo van den Berg proberen wij een vertaalslag te maken van het BTP dat wereldwijd is naar de 
Nederlandse situatie.” 
 
“Mijn naam is Stefan Smink en ik ben pas gepromoveerd tot Director Operations of Unilever Benelux. Totdat 
mijn vorige functie als General Service Manager van de locatie Nassaukade weer is opgevuld, zit ik tijdelijk in 
twee functies. Als General Services Manager ben ik eindverantwoordelijk voor de integrale facilitaire 
dienstverlening van Sodexo, op de locatie Nassaukade @ Unilever (on site). Ik heb als uiteindelijk doel de 
bestaande relatie met Unilever te continueren, uit te bouwen en tevens de financiële doelstellingen te behalen. 
In mijn nieuwe rol als Director Operations of Unilever Benelux ben ik de leidinggevende van alle GSM`s van het 
Unilever account in de Benelux. Dit maakt mij eindverantwoordelijk voor de totale dienstverlening op alle 
Unilever sites in de Benelux.” 
 
“Mijn naam is Esther Borsboom en ik ben zoals ze het heel mooi noemen de Service delivery manager van 
Unilever Benelux. Dat maakt dat ik verantwoordelijk ben voor de locaties in die landen zodat de werknemers die 
daar werken ook goed hun werk kunnen uitoefenen. Dus dit gaat om de Real estate, energievoorziening: gas, 
water en licht. Maar ook de services zoals Sodexo ze leveren en de leasecontracten van de leaseauto`s. Dus 
feitelijk alle ondersteunende faciliteiten, behalve IT, HR en finace want dat zijn de andere takken.  
 
Het begrip duurzaamheid 

“De term duurzaam wordt vaak gebruikt, maar wat het betekent is voor iedereen anders. Het begrip 
‘Duurzaamheid’ is de vertaling van het Engelse woord ‘sustainability’ (dit is weer afgeleid van het Latijnse woord 
‘sustenare’), wat betekent dat iets tot in lengte van dagen kan voortduren. In een duurzame wereld zullen de 
drie p`s, People, Planet en Profit altijd met elkaar in evenwicht zijn. Dit betekend dat de aarde op deze manier 
instaat is om de totaal consumptie van alle mensen te kunnen dragen, ook op de langere termijn. Wist je 
bijvoorbeeld dat op dit moment 20% van de wereldbevolking 80% van de natuurlijke hulpbronnen gebruikt? Het 

Anniek Mauser Joke van Buuren Stefan Smink Esther Borsboom 
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bedrijfsleven, de politiek en natuurlijk consumenten; als iedereen zijn verantwoordelijkheid neemt, kunnen we 
samen echt een verschil maken. Wat wel goed is om te beseffen bij duurzaamheid, je bent nooit klaar, er is geen 
eindpunt!” 
 
“Alles wat beter is dan gemiddeld is eigenlijk al duurzaam, maar je bent met dit onderwerp nooit klaar. Het is 
voorzien in de behoefte van het heden zonder de behoefte van toekomstige generaties in gevaar te brengen. Op 
facilitair gebeid denk je dan aan het terugbrengen van de Co2 uitstoot, afval scheiden maar ook aan gezonde 
voeding in je catering. Sustainability staat voor iets wat in lengte van dagen kan voortduren. Als iedereen op de 
wereld zo zou consumeren als een gemiddelde Nederlander, dan hebben we bijna vier aardbollen nodig” 
 
“Bij Duurzaamheid denk ik zelf altijd meteen aan de drie p`s: People, Planet en Profit. Dit begrip wordt door 
ieder individu weer anders geïnterpreteerd. Duurzaamheid is een containerbegrip dus het is goed om dit voor je 
scriptie helder af te bakenen. Duurzaamheid is momenteel wel heel erg actueel, denk aan de klimaat top in 
Parijs afgelopen December. Zoals je weet speelt dit onderwerp een grote rol in het beleid van Unilever. Als 
Sodexo doen wij ook al veel goede dingen op het gebied van duurzaamheid zo hebben we Meatless Mondays en 
gebruiken we duurzaam printpapier. De reden van jou opdracht is om als Sodexo proactief bij te dragen aan de 
missie en visie van Unilever. Duurzaamheid komt voort uit het idee dat iets tot in de eindigheid kan voortduren, 
dat is iets waar we met zijn alle aan moeten bijdragen.” 
 
“We hebben natuurlijk een hele sterke duurzaamheidtarget vanuit de CEO van Unilever Paul Polman. Dus dat 
zou bovenaan onze agenda moeten staan, dus alles wat we doen moet in dat licht staan. Nu zie je dat die 
vertaling naar workplace dat ik die nog niet specifiek heb gemaakt. Wat wel heel recent is heb ik toevallig vorige 
week binnengekregen, er worden energytargets gesteld we houden gas, water en licht bij in een systeem en 
daar worden nu echt harde targets aan gesteld. Dus hoeveel Kwh verbruik je maar ook vergelijken met het 
aantal FTE en vierkante meters. Dit geeft een indruk over hoe sustainable je pand is. Maar het gaat natuurlijk 
niet alleen over energie, maar ook over afvalscheiding en hoe ga je met food waste en de mobiliteit van je 
medewerkers om. Helaas wordt omdat er niet iets contractueel is vastgelegd duurzaamheid soms opzij 
geschoven omdat het aanvankelijk dan geen prioriteit is terwijl het dit wel zou moeten zijn. Dus het is heel goed 
dat je er bent. Dan hebben we na de calamiteiten zoals we die pas in Brussel hebben gezien het ineens heel druk 
met de security. Dus op alle vlakken zie je dat je soms toch andere prioriteiten heb waardoor sustainablility naar 
achter wordt geschoven maar dat is niet goed.” 
 
Het begrip partnership 
 
“Partnership is net als duurzaamheid een begrip wat veel gebruikt wordt en waar verschillenden definities voor 
bestaan. Je hebt een strategisch supplier partnership, ik noem hem strategisch omdat op het moment dat je 
duurzaamheid hierin verankerd, het automatisch meer strategisch word. Door samen een 
verduurzamingsproces aan te gaan, committeer je je vaak meer serieus en op langere termijn aan die supplier. Ik 
vindt dat je een leuke opdracht heb want eigenlijk hangen deze twee begrippen heel erg samen. Een positief 
verschil voor een betere wereld maak je immers niet alleen, maar juist met elkaar. De wereld veranderd en de 
enige manier om op langere termijn succesvol te zijn, is door duurzame groei. Duurzaam samenwerken is de 
nieuwe norm maar daar zijn wel een aantal dingen voor nodig, het is een uitdaging, er is geen kant en klaar 
recept. Volgens mij zijn daarvoor in ieder geval een aantal ingrediënten voor nodig: 
 

 De kracht van een gedeelde ambitie 

 Wederzijds vertrouwen 

 Out of the box denken 

 Je eigen plan soms even los kunnen laten 

 Een flinke dosis lef! 

 Transparantie 
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 Het delen van kennis 

 Een can do mentaliteit 
 
Maar ik geloof uiteindelijk als we het over duurzaam ondernemen hebben, dat mensen de cruciale factor zijn, 
uiteindelijk gaat het om mensen die het verschil maken en die hun schouders eronder zetten. “ 
 
“Wij vinden dat je samen altijd sterker staat dan dat je alleen staat. Momenteel hebben wij al een global 
facilitair partnership met Unilever. Partners zijn, betekend dat je samen werkt aan een gemeenschappelijk doel. 
Een partnership stijgt boven individueel belang uit, omdat we ons realiseren dat successen worden behaald door 
elkaar te blijven versterken. Met Unilever is ons partnership tweeledig: zo zijn wij hun leverancier van Facilitaire 
diensten maar daarnaast is Sodexo een van de grootste inkopers van bijvoorbeeld Unox soepen. Partnerships 
zijn noodzakelijk om problemen zoals bijvoorbeeld honger in de wereld tegen te kunnen gaan. Deze 
problematiek is immers veel te groot om als bedrijf hier in je eentje aan wat te doen.”  
 
“Momenteel hebben wij al een global facilitair partnership met Unilever. Partners zijn, betekend dat je samen 
werkt aan een gemeenschappelijk doel. Een partnership stijgt boven individueel belang uit, omdat we ons 
realiseren dat successen worden behaald door elkaar te blijven versterken. Voor Sodexo is het uiteraard 
belangrijk dat we het partnership met Unilever te intensiveren op het gebied van sustainability. Dit is namelijk 
het belangrijkste onderdeel in de bedrijfsvoering van Unilever, zelf zijn we ook erg vooruitstrevend op dit 
gebied. We kunnen dus van elkaar leren en hopelijk draagt deze intensivering bij aan de uiteindelijke verlenging 
van het contract. Partners kun je vergelijken met een huwelijk, van een goede partner scheidt je niet, of in ieder 
geval een stuk minder snel. ”  
 
“Partnership is inderdaad een begrip dat veelvuldig wordt gebruikt. Wij hebben momenteel een facilitair 
partnership met Sodexo. Als partners is het belangrijk dat je gezamenlijk werkt naar een gemeenschappelijk doel 
en beide een bepaalde ownership neemt om dit doel tot een succes te maken. Transpiratie naar elkaar toe is 
daarom ook erg belangrijk. Soms moet je even op het juiste moment je eigen belangen durven los te laten voor 
het gemeenschappelijke doel.  Zoals zojuist verteld kan dit partnership en de communicatie op het gebied van 
duurzaamheid nog een stuk beter tussen beide organisaties. Het feit dat jij hier zit, met deze opdracht is al een 
goed begin en een teken dat Sodexo dit onderwerp ook erg serieus neemt.”  
 
Huidige samenwerking tussen Unilever & Sodexo 
 
“Sinds dat Sodexo er is lopen de ondersteunende functies en diensten veel efficiënter, ik merk ook dat bij mijn 
collega`s veel waardering is voor Sodexo. In feite is er nu al sprake van een partnership op facilitair gebied 
tussen Unilever & Sodexo. Het feit dat jij hier nu zit betekend dat Sodexo met ons meedenkt en ownership wilt 
nemen, dus dat is alleen maar positief. Voorheen gingen zaken nogal stroef, maar momenteel ben ik zeer onder 
de indruk van de can do mentaliteit van Sodexo en onder andere de rol die Stefan Smink hierin speelt. Zoals je 
weet zijn we afgelopen periode bezig geweest met een project om al het glaswerk van de pleinen weg te halen 
genaamd: “Beautiful cups”. Eén van de gebieden die we namelijk makkelijk over het hoofd zien is het gebruik 
van kopjes en bekertjes in onze kantoren en fabrieken. Maar sta maar even stil bij de hoeveelheid consumpties 
die jij op een dag gebruikt. En wat nu eigenlijk de manier is om hier met zo min mogelijk milieu-impact van te 
genieten? Aardewerk, glas, karton, plastic? En afwassen met de hand, vaatwasser, recycling of verbranden? 
Tijdens dit project heb ik met Stefan van Sodexo heel erg prettig samengewerkt.” 
 
“Wij als Sodexo hebben een wereldwijd contract met Unilever om haar facilitaire diensten te verzorgen. Wij 
verzorgen dus on-site services op de verschillende locaties van Unilever. Toen de aanbesteding er was is er 
gezegd: maak een vergelijking van wat er is, wat Sodexo allemaal doet en wat Unilever doet. Het USLP en het 
BTP hebben echt grote raakvlakken, Sodexo kan het alleen wat minder goed verkopen. De analyse die destijds is 
gemaakt aan het begin van het contract kan ik helaas nergens meer terug vinden. We zijn als Sodexo al bij 
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Anniek geweest om samen wat dingen op te pakken, maar dat liep soms vast. We hebben wel samen met 
Unilever het Vinkje opgericht als keurmerk We hebben wel een beetje een rare verhouding met Unilever want 
we kopen ook producten bij hun in. We proberen die zaken van elkaar te scheiden. Het lastige met dit soort 
zaken dat het minder goed op locatie bekend is. We hebben een format in Excel om op locatie meer proactief 
bezig te kunnen zijn met duurzaamheid, Unilever heeft nog niet aangegeven dat ze dit willen. Wij willen wel 
graag proactief hiermee bezig zijn ” 
 
“Wij als Sodexo hebben een wereldwijd contract met Unilever om haar facilitaire diensten te verzorgen. Wij 
verzorgen dus on-site services op de verschillende locaties van Unilever. Op de locatie bieden wij 6 hoofdiensten 
aan: catering, schoonmaak, technisch onderhoud, logistiek, beveiliging en receptieservices. We hebben op de 
locatie Nassaukade ongeveer 90 fte aan Sodexo personeel, onze opdrachtgever is Unilever Workplace hiermee 
hebben we veelvuldig contact m.b.t. onze dienstverlening aangezien iedere locatie anders is en dus ook soms 
andere dienstverlening nodig heeft. Daarnaast hebben wij een openboek contract, dat betekend dat wij niet een 
zak geld krijgen van Unilever die ik op welke manier dan ook kan/mag besteden, zoals bij een aanneemsom. 
Maar dat elke factuur aan Unilever wordt laten zien, we zijn dus erg transparant wat dat betreft. Naar de klant 
zijn Sodexo en Workplace één Workplace maar uiteraard blijft er wel een opdrachtgever leverancier relatie 
bestaan. In de huidige situatie is op locatie het onderlinge contact zeer goed. Maar de aanleiding van jou 
opdracht is dat op het gebied van duurzaamheid de communicatie nog wel wat beter kan. Ik heb bijvoorbeeld 
nog nooit een presentatie aan Unilever hoeven geven over op welke manier wij als Sodexo Sustainability in onze 
diensten hebben geïntegreerd.” 
 
“Wat wij doen met het contract met Sodexo is dat wij het totale facilitaire beheer hebben overgedragen in veel 
delen in de wereld dus ook hier in de Benelux. Dus de savings targets die gesteld zijn moeten wij samen met 
Sodexo zien te halen. De vraag is echter in hoeverre pakt Sodexo dit ownership. Want ze betalen niet de 
rekening van de energie en het staat niet in het contract, maar ze beheren wel de technische installaties. Als er 
iets vervangen moet worden zit Sodexo wel aan tafel, dus de vraag is welke ownership pakt Unilever maar ook 
welke ownership pakt Sodexo. Een goede partner pakt hem want het is geven en nemen. Eigenlijk zou je een 
jaarplan moeten maken, we hebben de targets voor energie, voor waste en wie beoordeeld nou die gegevens en 
hoe kunnen we samen van DeBrug een Sustainable Workplace maken.” 
 
In de huidige situatie is het contact tussen Sodexo en Unilever Workplace zoals het hoort, ieder uur en elke dag 
van de week. Ingepland is dat wekelijks tussen mij en de GSM van de locatie in dit geval Stefan Smink. Op global 
niveau spreken Unilever en Sodexo met elkaar en maken ze afspraken. Wat vervolgens in de landen terecht 
komt. Dus de boodschap die ik krijg is dezelfde als die Stefan van Sodexo krijgt. Soms is het iets wat ik moet 
uitvoeren, soms iets wat we samen moeten uitvoeren en een andere keer weer iets dat Sodexo moet uitvoeren. 
We weten beide on-site waar we aan moeten werken. Die samenwerking is heel goed. Sodexo is degene die 
moet uitvoeren en met ideeën moet komen want daar is Unilever Workplace Benelux te klein voor om dat te 
bedenken voor alle 8 locaties. Het is hierbij de vraag in hoeverre Sodexo hiervan is doordrongen en hoe goed ik 
daar op stuur. Daar kan nog wel het een en ander verbeteren.” 
 
Duurzaamheid strategie (USLP & BTP) 
 
“Het Unilever Sustainable Living Plan is in 2010 geïntroduceerd en vormt de motor achter onze organisatie. Dit is 
ons wereldwijde plan voor duurzame groei, dat drie belangrijke hoofddoelstellingen kent. Tegen 2020 willen we: 
één miljard mensen helpen in actie te komen om hun gezondheid en welzijn te verbeteren; onze milieu-impact 
op productniveau halveren; én al onze landbouwgrondstoffen betrekken uit duurzame landbouw.’ Deze drie 
hoofddoelen zijn onderverdeeld in 9 commitments: Gezondheid & hygiëne, voeding, broeikasgassen, water, 
afval, duurzame landbouw, eerlijkheid op de werkvloer, kansen voor vrouwen en inclusief ondernemen. 
Hierin hebben we al enorme stappen gemaakt. Kijk voor meer informatie hierover even naar ons 
voortgangsverslag van het jaar 2014, deze zal ik naar je mailen.” 
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“Sodexo heeft in 2010 wereldwijd het ‘Better Tomorrow Plan’ geïntroduceerd. In dit plan worden speerpunten 
en doelstellingen benoemd op het gebied van duurzaam ondernemen. Sodexo committeert zich hiermee te 
investeren in voeding, gezondheid & welzijn, de ontwikkeling van lokale gemeenschappen, het milieu en goed 
werkgeverschap. Uiteraard is het daarbij belangrijk een evenwicht te vinden tussen zakelijke belangen (profit) 
enerzijds en sociale aspecten (people) en het milieu (planet) anderzijds. We hebben in het BTP  allemaal 
doelstellingen staan en hebben een Excel sheet waarin je kan aangeven wat je op locatie allemaal doet. In de 
Benelux is naar voren gekomen dat er zoveel doelstellingen staan in het BTP dat mensen door de bomen het bos 
niet meer zien. Het BTP wordt de komende tijd meer ingekaderd.” 
 
“Het Unilever Sustainable Living Plan speelt een prominente rol in alles wat Unilever doet. Wij als Sodexo 
hebben ons Better Tomorrow Plan dat is ons beleid op het gebied van duurzaamheid. Ik zelf weet daar niet alles 
vanaf, daarvoor kan je beter praten met Joke van Buuren. Wel weet ik dat wij als Sodexo al echt goed bezig zijn 
om duurzaamheid te integreren in onze diensten.” 
 
“Het Unilever Sustainable Living Plan is in 2010 geïntroduceerd en vormt de motor achter onze organisatie. Dit is 
ons wereldwijde plan voor duurzame groei, dat drie belangrijke hoofddoelstellingen kent. Tegen 2020 willen we: 
één miljard mensen helpen in actie te komen om hun gezondheid en welzijn te verbeteren; onze milieu-impact 
op productniveau halveren; én al onze landbouwgrondstoffen betrekken uit duurzame landbouw.’ Deze drie 
hoofddoelen zijn onderverdeeld in 9 commitments: Gezondheid & hygiëne, voeding, broeikasgassen, water, 
afval, duurzame landbouw, eerlijkheid op de werkvloer, kansen voor vrouwen en inclusief ondernemen. 
Dit plan richt zich in eerste instantie op de productie en de producten uit ons merkenportfolio en aanvankelijk 
minder op onze kantoren en de dienstverlening in de panden” 
 
Gewenste situatie 
 
Het USLP is voornamelijk opgezet voor de producten van Unilever door de gehele levenscyclus heen. Kantoren 
en mobiliteit zijn dan ook aanvankelijk minder prominent. De impact van onze kantoren is vergeleken met onze 
productie en het productie proces ook niet heel groot. Desalniettemin is er berekend dat we met ons nieuwe 
mobiliteitsplan 40/ 50% co2 reductie in NL realiseren op het gebied van woon-werk verkeer. Dat is meer dan de 
besparing die we in Europa van het grootste van de logistieke savings projecten (1 van de 5 vrachtwagens de 
weg af) hebben gerealiseerd. Ik zou het zeker toejuichen als we ook gaan kijken naar de manier waarop Sodexo 
& Unilever met hun beide beleidsplannen en expertise kunnen zorgen voor een “Sustainable Workplace” op de 
kantoren/DeBrug en bijdragen aan onze ambitieuze 2030 ‘klimaat positief’ ambitie. 
 Ook kijken we naar zonnepanelen op de daken hier. We kopen al groene energie maar dit is goed voor de 
uitstraling en de hiervoor genoemde ambitie. Het begint allemaal bij de medewerkers en de bewustwording.  
Gebieden USLP waarin Sodexo kan bijdragen. 

 Gezondheid en hygiëne (schoonmaak, catering toilet ect.) 

 Voeding (catering) 

 Broeikasgassen ook alles wat je doet heeft een impact en hoe verbeter je dat in je diensten (type auto`s, 

schoonmaakmiddelen of het feit dat je gebruik maakt van kraanwater i.p.v flessen water in de catering. 

(300/500 keer lager impact op het milieu) 

 Water: Water is binnen unilever vooral gericht op waterschaarste landen. Wordt wel gekeken naar 

kantoren en fabrieken.  Minder mogelijkheden voor Sodexo. 

 Afval: Scheiding en afvalstromen vooral gedragsverandering van mensen en Beautiful cups, waste 

watch. 

 Duurzame landbouw: is hoe je inkoopt (bijvoorbeeld alleen vrije uitloop eireren in de catering ect.) 
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“Ons ultieme resultaat is een beetje tweeledig: dat we met Unilever samen vooruitgang boeken op 
duurzaamheid gebeid, want samen sta je sterker. En dat we als Sodexo iets in handen krijgen waarop we op 
locatie niveau kunnen laten zien wat we doen op het gebied van Sustainability.” 
 
“Mijn gewenste situatie zou zijn dat wij als Sodexo proactief laten zien dat wij bijdragen aan de missie en visie 
van Unilever. Ons bestaande partnership dus uitbreiden en intensiveren op Sustainability gebied. Natuurlijk is dit 
goed voor ons imago, maar de achterliggende gedachten is ook dat dit bij kan gaan dragen aan het zekerstellen 
van het contract aan het einde van de huidige contract periode (2019). We laten zijn als strategisch partner 
proactief bij te dragen.” 
 
“Mijn gewenste situatie zou zijn dat het hele Sodexo team de Sustainability mindset heeft. Hiermee bedoel ik, 
wanneer ik als Unilever om A vraag, Sodexo mij op de vingers tikt maar is optie B niet beter. Dus mijn advies als 
Sodexo, voor jou is om B te doen. Ik zou het zeker toejuichen als we ook gaan kijken naar de manier waarop 
Sodexo & Unilever met hun beide beleidsplannen en expertise kunnen zorgen voor een “Sustainable Workplace” 
op de kantoren/DeBrug en bijdragen aan onze ambitieuze 2030 ‘klimaat positief’ ambitie. Goed voor jou is om te 
onderzoeken welke diensten Sodexo aanbiedt aan Unilever op locatie. Om vervolgens te kijken welke 
Sustainability aspecten er nu in die dienst zitten. En hoe kan je hiermee de targets kan halen die opgelegd zijn 
door Unilever 
 
 
Bright future in action 

Bewustwording van mensen blijft ver achter in 2013 (voor Sodexo) is er een Smarter greener office challenge 
geweest. Hieruit bleek dat duurzaamheid erg ‘hot’ is in DeBrug en dat er veel mensen op kantoor zijn die zich op 
kantoor ergeren aan bijvoorbeeld afval scheiden of collega`s die hun computer monitor aan laten staan.  
Het lijk mij voor jou onderzoek wel een leuk idee om als Sodexo een Bright Future In Action challenge te 
bouwen. Dit is een tool die binnen heel Unilever wordt gebruikt om bepaalde onderwerpen, op 
duurzaamheidsgebied bij de community op een leuke manier onder de aandacht te brengen.  
Het bestaat uit de volgende onderdelen: Intro, Learn, Act en Share. De intro is een introductie over waar de 
challenge over gaat, het learn gedeelte is bedoeld om mensen doormiddel van 'wistjedatjes' en 'eyeopeners' in 
een quiz vorm dingen te leren of bewustwording te creëren. 
Het Act gedeelte in de Challenge is in dit geval dan in de vorm van een korte enquête die maximaal 5 minuten 
mag duren. In de Share hebben mensen de mogelijkheid om zelf met tips of ideeën te komen en op elkaar te 
reageren. Kortom dit is een unieke kans om als Sodexo bepaalde dingen te laten zien die normaliter niet 'gezien' 
worden en om naar input van DeBrug community te vragen. 
Duurzaamheids mededelingen zijn vaak lastig te brengen, je kan wel een interview doen of een top down 
communicatie. Met brightfuture hebben we een tool gecreëerd waar medewerkers enthousiast over zijn. 
Waarmee we dus eigenlijk als we kijken naar de five levers of change meer kunnen doen door een quiz en 
interactief te maken. Make it understood is de quiz, make it easy is de tool die het toegankelijk maakt, dat je 
echt input kan geven. Make it desirebel is de hele gamification, Make it rewarding is dat je weet en straks ziet 
dat sodexo er ook daadwerkelijk wat mee doet, en make it a habbit is wat je uiteindelijk wil dat het een 
gewoonte word.  
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Bijlage VII: Checklisten 
Geef d.m.v. een vinkje aan of de verschillende factoren aanwezig zijn (potentiële succesfactor) in de alliantie of 
niet (potentiële faalfactor). Laat de potentiële partner eveneens een analyse van de succes- en faalfactoren 
maken en bespreek de resultaten. De checklisten zijn ingevuld volgens de zelfde volgorde van de respondenten. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 “Een gedeelde ambitie om samen aan te werken; √ 
 Een flinke dosis lef; √ 
 Wederzijds vertrouwen en respect; √ 
 Transparantie over de doelen, belangen en resultaten; √ 
 De bereidheid om kennis met elkaar te delen; √ 
 De juiste mensen die willen doorpakken; √ 
 De kracht om eigen belangen los te laten en het uithoudingsvermogen om (ook bij tegenslag) vol te 

houden; √ 
 Een ‘can do mentaliteit’: gewoon doen!” √ 

 

  

N.v.t. Kan ik niet over 

oordelen 
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 “Een gedeelde ambitie om samen aan te werken; √ 
 Een flinke dosis lef; √ 
 Wederzijds vertrouwen en respect; √ 
 Transparantie over de doelen, belangen en resultaten; √ 
 De bereidheid om kennis met elkaar te delen; √ 
 De juiste mensen die willen doorpakken; √ 
 De kracht om eigen belangen los te laten en het uithoudingsvermogen om (ook bij tegenslag) vol te 

houden; √ 
 Een ‘can do mentaliteit’: gewoon doen!” √ 
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 “Een gedeelde ambitie om samen aan te werken; √ 
 Een flinke dosis lef; √ 
 Wederzijds vertrouwen en respect; √ 
 Transparantie over de doelen, belangen en resultaten; √ 
 De bereidheid om kennis met elkaar te delen; √ 
 De juiste mensen die willen doorpakken; √ 
 De kracht om eigen belangen los te laten en het uithoudingsvermogen om (ook bij tegenslag) vol te 

houden; √ 
 Een ‘can do mentaliteit’: gewoon doen!” √ 

  



17 
 

Kritische drijfveren: Is op papier zeker een succesfactor maar tegelijkertijd ook een mogelijke valkuil. Omdat 
wanneer je zo complementair bent en dezelfde dingen doet, dat je je daar ook minder bewust van bent. Dit 
maakt het lastig om het verschil te zien ten opzichte van de ander waardoor je geen clash(botsing) hebt. 
Daardoor komt het niet of moeilijk op tafel en wordt het niet besproken. Juist omdat we complementair zijn zit 
er geen GAP en wordt het niet besproken. We vinden het beide belangrijk dus zijn we nooit in disagreement.  
 
Goede chemistry: Zowel een succesfactor als een mogelijke valkuil. Ik begrijp Sodexo, ik weet dat zei dit tot een 
succes willen maken en ik wil dit tot een succes maken. Er is veel begrip, beide organisatie werken ongeveer 
hetzelfde. Door dit wederzijds begrip sla je minder met de vuist op tafel. Er is dus sprake van een goede 
vertrouwens relatie tussen Unilever workplace en Sodexo misschien zelfs wel te veel. 
 

 “Een gedeelde ambitie om samen aan te werken; √ 
 Een flinke dosis lef; √ 
 Wederzijds vertrouwen en respect; √ 
 Transparantie over de doelen, belangen en resultaten; √ 
 De bereidheid om kennis met elkaar te delen; √ 
 De juiste mensen die willen doorpakken; √ 



18 
 

 De kracht om eigen belangen los te laten en het uithoudingsvermogen om (ook bij tegenslag) vol te 
houden; √ 

 Een ‘can do mentaliteit’: gewoon doen!” √
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Bijlage VIII: Voortgang USLP begin 2015 
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Bijlage VIIII: Sodexo BTP factsheets 
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Bijlage X: Resultaten duurzaamheid enquête DeBrug 
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Bijlage XI: Resultaten brightFuture in Action challenge (ACT) 
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Bijlage XII: Resultaten brightFuture in Action (Share) 
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Bijlage XIII: Panelsessie  
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Bijlage XIIII: Notulen panelsessie 
 
 

Datum:  26 mei 2016 
Tijd:  14.30 uur -16.00 uur 
Locatie:  Nassaukade 5, DeBrug (Pergola eitje) 
 
Aanwezig: 
Anniek Mauser, Esther Borsboom, Sanne Dam, Hairo van den Berg, Joke van Buuren, Mitchell Gronsveld 
(Notulist)  en Maarten Waarts 
 
Tijdsduur:           90 minuten 
 

Sodexo en Unilever allebei een apart plan mbt duurzaamheid en er wordt hierin langs elkaar gehandeld en niet 
met elkaar. 2030 klimaat positief, zero carbon society/maatschappij, dit is niet per locatie maar Unilever in het 
geheel. Carbon Positive Gewenste situatie: Gemeenschappelijke doelen formuleren zodat er daar ook door 
beide partijen sámen naar toe gewerkt kan worden. In 2020 alle sites renewable energy van the grit. In 2030 alle 
energie zelf opwekken en energie neutraal. Uit BFiA challenge komt ook dat mensen denken dat mensen dat 
afval scheiden geen nut heeft omdat het allemaal op een hoop komt. Waardoor mensen ook niet gaan scheiden, 
het is dus ook belangrijk om goed te communiceren. Engagement en zichtbaarheid op de werkvloer is erg 
belangrijk. Paarse pijl, het business belang verwoorden, als je bijdraagt aan het USLP van Unilever dat je 
daarmee kan laten zien dat Sodexo ook bezig is hiermee en zo ook zijn toegevoegde waarde laat zien. 
4 punts model? Word gemaild door Anniek. Duurzaamheid is dingen slimmer en efficiënter doen en met minder 
input meer output genereren. Groot probleem bij de werknemers is dat ze niet weten hoe het precies zit, 
daarom word bijvoorbeeld met het beautifull cups project, de focus gelegd op de communicatie van waarom en 
wat de toegevoegde waarde is. Wat mist is het betrekken van medewerkers. Bij Weena is een Sustainability 
team opgericht met medewerkers die hier een passie voor hebben. Bij de stuurgroep dus werknemers 
toevoegen en eventueel iemand van de ondernemingsraad. Binnenkort ’s avonds vanaf 9 uur het pand dicht en 
het licht uit om de uitstraling te verbeteren. Bezettingsgraad van het gebouw ligt weinig boven de 50%, hooguit 
60%. Idee voor Facilities om een stagiaire aan te trekken om een communicatieplan op te stellen om de 
duurzaamheid te promoten. Omdat er geen KPI’s of SLA’s geformuleerd zijn, staan dit soort dingen te laag op de 
agenda en komt het dus niet aan bod. Er is vanuit Unilever een lijst met verschillende KPI’s voor de gebouwen 
van Unilever, waarnaar gekeken kan worden door de stuurgroep om deze doelen te behalen. Sodexo en 
Unilever samen engagement doelen vaststellen en die ook meetbaar maken.  
Consequenties: 

- Organisatorisch 

o Stuurgroep voor USLP vroeger, werd een veredelde praatgroep, veel no-shows omdat niemand 

er tijd voor had. Heel goed kijken naar de frequentie en bemanning, als mensen er niet actief 

bezig mee zijn laten ze het snel liggen. 

o Het is belangrijk dat er duidelijke afspraken worden gemaakt, waar allebei de partijen zich aan 

moeten houden. 

o Meetbaar maken van de duurzaamheid van de verschillende services en dan goed 

communiceren wat er dus beter gaat of moet. 

o Een vast communicatie moment bijv. elke maand over wat Sodexo doet aan duurzaamheid, 

zodat je een stok achter de deur hebt om constant hiermee bezig te zijn.   
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- Financieel 

De organisatorische verandering heeft in eerte instantie geen finacieële gevolgen. Het brainstormen en 

praten over ideeën past en hoort bij de huidige taken en verantwoordelijkheden van de teamleiders en 

de SSM. Projecten die kunnen worden gezien als liggend fruit en laaghangend fruit kunnen door Sodexo 

binnen het huidige budget worden geimplementeerd. Het uitwerken en realiseren van complexere 

ideeën (bulk van het fruit en zoet fruit) brengen extra kosten met zich mee zowel in extra (project)uren 

als in eventuele investeringen. Er is momenteel geen ruimte in het budget van Sodexo voor deze extra 

tijd en mogelijke investeringen deze zullen dan ook door Unilever betaald moeten worden. Sodexo 

draagt als facilitaire partner ideeën aan en Unilever doet de besluitvorming over het wel/niet uitvoeren 

van deze ideeën. Afhankelijk van de hoeveelheid ideeën en de complexiteit hiervan kan de finacieële 

impact bepaald worden.  

 

- Juridisch 

Er zijn geen contractuele afspraken gemaakt op het gebied van duurzaamheid tussen Unilever en 

Sodexo. Dit betekend dat Sodexo hierop juridisch gezien niet door Unilever kan worden beoordeeld. 

Echter moet het belang van duurzaamheid niet onderschat worden want Sodexo wordt aan het einde 

van het contract wel degelijk beoordeeld qua overall facilitair partner, waar duurzaamheid een 

belangrijk onderdeel van is. Een gebrek aan proactiviteit van Sodexo op dit gebied kan daardoor 

uiteindelijk leiden tot geen verlenging van het contract. 

 

De gemeenschappelijke doelen moeten waarschijnlijk op Benelux niveau geformuleerd worden. 

Vervolgstappen: 

- De vertaalslag maken van de workplace targets naar Sodexo en engagement targets formuleren voor de 

werknemers 

- Regels/structuur opstellen en goed af te spreken met een uitvoerder 

- Aan welke criteria moeten ideeën voldoen voordat ze doorgevoerd worden 

- Communicatie en beleving 

- Feitelijke resultaten 

 

De stuurgroep/taskforce vooral intern houden bij Sodexo en Workplace en mocht daar iets concreets uitkomen 

wat doorgevoerd kan worden kunnen er mensen vanuit Unilever betrokken worden indien nodig.  
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Bijlage XV: Extern bezoek KPN 
Datum:  20 mei 2016 
Tijd:  11.00 uur -12.30 uur 
Locatie:  KPN hoofdkantoor den Haag 
 
Aanwezig: 
Sepp Rickli, Mitchell Gronsveld (Notulist) en Maarten Waarts 
 
Tijdsduur:           90 minuten 
 

Algemeen  

KPN gaat grotendeels verplaatsen naar Rotterdam, Toren op Zuid. Het grosse van de Raad van Bestuur gaat 

daarheen verhuizen. Er blijven dan nog maar 2 gebouwen in gebruik in Den Haag. 

KPN net als Unilever beursgenoteerd en een van de grootste werkgevers van Nederland. Wat dat betreft zijn er 

veel overeenkomsten met Unilever. Op de locatie van KPN in Den Haag zijn 120 mensen van Sodexo werkzaam. 

Ze doen alle soft diensten, 27 totaal. Sinds december doen ze namelijk niet meer de hard diensten, technisch 

onderhoud. KPN heeft vorig jaar een nieuwe aanbesteding gedaan hiervoor en die heeft Sodexo toen niet meer 

binnengehaald. Structon doet sindsdien deze diensten. 

Softdiensten: 

- Beveiliging 

- Kunst 

- Catering 

- Schoonmaak 

- Parkeren 

- Toegangsbeheer 

- Vergaderingen 

- Evenementen 

- Etc.  

Sodexo @ KPN heeft maar 1 target op het gebied van duurzaamheid. En Sepp vind het ook gek dat 

duurzaamheid geen belangrijkere plek heeft. Dat enige target is dat er ieder jaar minder restafval aanleveren. 

Verder praat er niemand over duurzaamheid binnen KPN of vanuit Sodexo hoofdkantoor richting Sodexo @ KPN. 

Sodexo zou zelf allemaal kerncijfers hebben over duurzaamheid en de ROI die het op zou kunnen leveren voor 

bepaalde besparingen.  

Voor KPN is de duurzaamheid een non topic of zelfs een irritatie factor. Zo zijn alle afvalbakken bij de bureaus 

weggehaald waardoor mensen nu naar de afvaleilanden moeten lopen met hun afval. Daar zijn toendertijd 

heftige klachten over geweest. Ze zijn toen begonnen met een informatiecampagne en hebben het op vitaliteit 

gegooid. Dat mensen meer uit hun stoel moeten komen en dat gebeurt nu ook doordat ze naar die afvaleilanden 

moeten lopen. Sinds dat gebruikt wordt als reden zijn de mensen gewilliger geworden om naar de eilanden toe 
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te lopen. Tegelijk met deze campagne over de afvaleilanden werd er ook staand meubilair aangeboden, fietsen 

waarop je kunt werken en sta krukken. Het is dus geen bezuiniging maar er zit een idee achter, namelijk de 

vitaliteit van de werknemer. 

Deze informatiecampagne is via twee manieren uitgezet: 

1. Via het intranet van team KPN. Hier kan Sodexo blogs op zetten via de communicatie afdeling van KPN, 

het wordt dus wel nog gescreend. Er werd hier bijvoorbeeld op gezet dat de werknemers goed bezig 

waren en dat ze ze bedankten voor het scheiden van al het afval. Terwijl dat tot dan toe helemaal niet 

gebeurden maar op die manier wilden ze een selffulfilling prophecy creëren. Ook de reden waarom de 

prullenbakken werden weggehaald m.b.t. de vitaliteit werd hierop gecommuniceerd. 

2. Facility site van Sodexo, deze site is gekoppeld aan team KPN. Hier kan men alles opzetten en de 

werknemers van KPN kunnen dit ook lezen. Maar de enige mensen die hier echt komen zijn toch vaak de 

werknemers die veel contact hebben met Sodexo en fans/ambassadeurs zijn. 

 

Sepp gelooft dat duurzaamheid nu van achtergesteld belang is mede door de crisis en dat bedrijven zich hier pas 

weer actief mee bezig gaan houden wanneer ze weer wat vlees op de botten hebben. En er dus ruimte is om te 

investeren in duurzaamheid en ze zich niet alleen maar richten op hun core business. Waar duurzaamheid 

tussen 2000 en 2010 een hot topic was is dat nu dus anders en komt het allang niet meer op de 1e plek. Omdat 

de ROI van duurzaamheid investeringen vaak langer zijn hebben bedrijven daar vaak geen behoefte aan. Hier 

speelt ook mee dat de consumenten het niet zien wanneer KPN in hun gebouw duurzaam bezig is. Het heeft dus 

geen positief effect op hun imago en een lage toegevoegde waarde voor het bedrijf.  

Bij KPN is er binnen de catering nog weinig duurzaamheid zichtbaar zoals Meatless Monday of kliekjes vrijdag. 

Vooral omdat de gebruiker er niet op zit wachten. Gezond voedsel is vaak toch duurder en als men er meer dan 

200 keer per jaar moet eten kan dit toch aardig oplopen. Om gezonder en duurder eten toch te promoten 

hebben ze bij KPN wel de routing aangepast. Waar eerst de snacks en dergelijke vooraan lagen en de salades 

achteraan hebben ze dit nu omgedraaid, waardoor de salades dus het eerste zijn wat ze zien. 

Om ervoor te zorgen dat er geen restafval in de GFT bakken komt, hebben ze de GFT bakken losgekoppeld van 

het afvaleiland. En sindsdien zien ze dat er minder restafval in de GFT bakken terecht komt en het afval dus 

beter gescheiden kan worden. Je moet de mensen namelijk beïnvloeden en hun gedrag niet willen veranderen 

want dat is veel moeilijker. Door de GFT bakken los te koppelen kunnen de mensen die afval scheiden wel 

belangrijk vinden een stukje verder lopen om dit te doen en de mensen die het niet willen kunnen alles in de 

restafvalbak gooien. 

Ze hebben bij KPN pas geleden een facility markt georganiseerd. Alle medewerkers van KPN werden dan 

uitgenodigd om alle diensten van Sodexo te laten zien en alle innovaties te vertellen. Hier kwamen vooral de 

fans/ambassadeurs van Sodexo binnen Unilever op af. Maar door deze mensen krijg je wel de kritische mensen 

binnen de organisatie om en kan je deze bereiken. Hier wordt dan bijvoorbeeld ook gecommuniceerd in welke 

mate de hoeveelheid afval is verminderd. Maar dit is dus ook een goed moment om iedereen op de hoogte te 

brengen van de ontwikkelingen binnen Sodexo@KPN en wat ze allemaal doen. 
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Bijlage XVI: Elektraverbruik DeBrug 
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Bijlage XVII: Voorbeeld project afval scheiden op DeBrug 
OPVOLGING USLP IN ACTION CHALLENGE  

- BETER AFVAL SCHEIDEN  

WAT KUNNEN WE OP DEBRUG DOEN OM BETER AFVAL TE 

SCHEIDEN? 

 

 

 

 

 

 

Zet vooral in op hefboom  ‘Maak het eenvoudig’ en hefboom  ‘Maak het begrijpelijk’ 

o Maak het eenvoudig 
 Verander de fysieke vorm van de bakken. 
 Visualiseer nog duidelijker op de bak wat waar hoort. Bijvoorbeeld plaatje kartonnen 

bekertje (Lipton en Cup-a-soup) en plaatje plastic op restafvalbak.1 
 Overweeg op afvalpunten bakken voor plastic en glas of geef aan waar die te vinden zijn 

in het gebouw 
o Maak het begrijpelijk 

 Ontkracht mythe van ‘alles komt toch op de grote hoop’ door: 
 Op de bakken te visualiseren waar het afval naar toe gaat en wat er mee gebeurt. Story 

telling inside-out. 
 Visualiseer in keuken uitkomst/advies WUR onderzoek naar recent milieudruk biobekers 

en plastic wegwerpbekers 
“Uiteindelijk geldt voor alle wegwerpbekers en 
herbruikbare koppen: Elk hergebruik reduceert de 
milieudruk van de wegwerpbeker en de herbruikbare 
kop!” 
 

2. Versterk de effecten door hefboom  ‘Zorg dat het iets oplevert’ 
o Geef met enige frequentie feedback on the spot met 

bijvoorbeeld tellers op de afvalbakken. Hoeveel kilo van wat 
hebben we nu weggegooid. Of in zakken. En wat dat aan geld of 
geleverde energie heeft opgeleverd. 

o Eventueel een periode meten per verdieping of afdeling, laten 
zien hoe ieder scoort en best scorende belonen.  

                                                           

 


